
aquestes restes no tan sols han arribar per

una acció humana voluntária, també pot ser-

ho de forma forluita. Ara bé, la conjunciú
d'aquestes tres árees d'estudi amb l'arqueolo-
gia més "clássica" o "tradicional" faciliten
cnormemenl la comprensió d'époques recula-

des.
Sens dubte et llibre ha assolit l'obiectiu,

potser amb un llenguatge ja per a iniciats,
peró que aclareix que l'arqueologia prehistÓ

rica, i en extensió l'arqueologia en el sentit
ampli, no és tan sols excavar.
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Aquest mes de novembre s'ha presentat un
nou \olum de la col.lccció T(¡tos d? \o¡malil'
<ació Lingüístíco que publica el Servei Lin-
güistic de la Universitat Rovira i Virgili.

La série es va iniciar, el iun¡- de 1995, amb
1'obra La llenfaua catalaoa a lq Un¡1)ersitat Ro

Dira i Ilir€ili, que presentava les dades de co-
neixement i ús del catalá recollides a través

d'una enquesta sociolingiiistica a 1a tiRV
Un any més tard, tenlm a les mans un lli-

bre de carácler ben diferenl del primer: com
ja indica el ütol, es recullen en aquest volum
les actes de la VI Trobada de Señeis Lingüfs-
tics Universitaris que van tenir lloc a

Taragona el 15 i 16 de desembre de l994, a

m¿s d'alb es articles que constitueixen un ma

terial de reflexió i d'informació lirrqa valuós
no només per a totes les persone§ que treba-
llen en normalitzaci¿) dins les univer'sitats
sinó per als dinamjtzadors lingiiístics de qual-
sevol ámbit.

El llibre s'enceta amb el prólcg de Joan

Martí i Castell, rec.tor de la Rovira i Virgili. A
continuació comencen prdpiament les actes,

amb el programa de la Trobada i la transcrip-
ció del discurs d'inaugutació d'Antoni
González Senmartí. vicerector d'Estatuts i
Economia.

En la ponéncia de Jordi de Bofarull i de

.lordi Ginebra. Normal¡tzació í nonndl¡tdt lín'
güístiques a les unípersitqts cdtalane¡ s'exposa

la necessitat imperiosa d'arribar a hxar els

objectius linals del procés de normalització,
"un horitzó de normalitat lingüística per a lss
nostres universitats com a mesura d'eficácia
planilicadora i de compromÍs polítlc".

Exigéncies d'una situació normal sericn

I'existéncia d'un espai universltari lingüistic
, atalá. la práctica exclr¡siva de la llengua prÓ-

pia de Catalunya tant en els usos institucio
nals i administratius com en la maioria d'acti
vitats académiqr¡es i cientiliques deixant a
part el plulilingüisme necessari en congres-
sos o jornades internaaionals o l'ús d'altres
Itengiies en els estudis de l'ilologia-, o ta fixa
ció del paper dels serveis lingiiístics en
aquesta nova etapa -que es podrien dedicar a
la recerca terminoldgica, a Ia formació del
professorat i I'alumnat nouvingu! a la forma-
ció en llenguatges d'especialitat o en llengües
estrangeres, etc.

Els autors relacionen Inolt cDcertadament
aquesta normalitat "al fet que un pallant
d'una comunitat lingüística no hagi de ler un
esforq suplementari per expressar-se oral-
ment i per cscrit en la seva llengua quan es

trolla en el ter tori propi de la comunitat: que

no hagi de sel un militant lingüístic al seu

propi país i enlre els seus'. Crec qtte és una

molt bona defrnició, que io completaria enca

ra afegint-hi "i que pugui rebre oralment i per
escrit informació de oarácter general en

aquesta mateixa llengua", perqué és ben sa

but que quan es tracta (i ara e§mentaré
aquells exemples reourrents) d'anar al cine-
ma, lle€dr un prospecte d'un medicament, les
instruccions d'un electrodoméstic o una re
vista del cor en catalá, ens podem trobar amb
greus dificultats.

En aquesta citació crec que és clau la idea
que tenir drets perd harer de practicar la mi-
litáncia per exercir los no implica, en absolut,
normalitat. Tots tenim el dret de declarar en
un iudici cn catalá, de fer una escriptura en
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aquesta llengua, frns i tot d'examinar-nos del
carnet de conduir en l'idioma propi, peró cal
dria que ens preguntéssim quants catalans
(els que viuen i treballen a Catalunya) ho
fem, i si no cal una gran dosi de militancia
per posar en práctica aquests drets en deter-
minades ocasions. Aixd no és gens "normal",
en el sentit més usual -habitual de la parau-
la.

La taula rodona protagonitzada per les as-

sociacions d'estudiants de la URV ofereix di
verses propostes que s'haurien de tenir en
compte a l'hora de lixar aquest horitzó de

normalitat que preconitzen els autors de la
pon¿ncia anterior

Després d'aquesles inlenencions. es

transcriuen tres pon¿ncies que descriuen la
situació de la llengua en diyerses universitats:
Pello Salaburu fa una exposició sobre el pro-
cés de normalització a l'administració i a la
Universitat d'Euskadi, en la qual se'ns mostra
un procés molt similar al que ha üngut IIoc
en la majoria d'árees catalanoparlants perd
amb algunes adaptacions obligades per la
particular situació sociolingüísüca del País

Basc, motivada sobretot pel desconeixement
de bona part de la població de l'euskara.

Madsa Bolta, de la Universitat de Valén-
cia, denuncia amb exemples l'incompliment
que molt sovint es fa a les facultats valencia-
nes de la Llei d'ús i ensenyament del valen
ciá, i exposa la necessitat que el govern de la
Universitat sigui més estricte en l'aplicació
del rcglamenl eslablerl ¡ üngui més en romp
te els drets lingüístics de I'alumnat per avan-
gar a bon ritrne.

Gaspar Valero i Mafii, de la Universitat de
les Illes Balears, és més optimista, i manifesta
que a la UIB es compleix el Reglament d'ús
intern i normalització del catald, tot i que no
considera esgotades les possibilitats legals
que permetrien anar més lluny, al limit de les
quals, perd, no tothom está disposat a arribar.

Sobre aquest tema és especialment inte-
ressant la pon¿ncia de Josep R. Barberá, pro
fessor de dret administratiu de la tiRV, en qué

fa una afirmació que consldero clau: "La pru
déncia extrema dels textos legals comentats
(tÍpics d'una primera etapa normalitzadora)
no ha de barrar el pas a interpretacions dm-
plies de la normaüva, més ajustades a la rea-
titat sociolingüísüca actual en l'ámbit uniyel-
sitari". Aquesta nova etapa necessita més fer-
mesa a l'hora d'exigil el coneixement del ca

talá al professorat, o l'obligatorie[at d'impartir
les classes en aquesta llengua sense reparar,
per eremple, en l'argument esbiaixat de la IIi
bcfiat de c¿rtedra.

A banda del que són própiament les actes
de la Tlobada, la publicació inclou dos anne-
xos, el primer del qual és la Propostq de mo
del de reglaruent d'usos lingüistics per a les

unh)ersitots catalanes aproyada per la Comis-
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sió Técnica de Normalització Lingüfstica del
Consell lnteruniversitari de Calalunla. peró
avui encara pendent d'aprovació per pafi de

la Comissió Política, integrada pels
vicerectors de les uniYersitats.

Aquest Reglament" que pretén ser exhaus
tiu i abastar tots els usos universitaris. és
paral.lel a la proposta de Reglament per a l'ús
de la llengua catalana que molts consells co
marcals, ajuntaments o diputacions han
adoptat ja. Tant en el cas de I'Administració
Iocal com en el de les universitats, aquesta
pot ser una bona eina sempre que els equips
de govern l'aprovin d'una manera conscient i
decidida, i que en conseqüéncia se'n faci el
seguiment corresponenl a Lrar és d'u na comis-
sió creada expressament amb aquesta ilnali-
tat. No és funció dels técnics de normalització
actuar com a policia lingüistica, sinó que han
de ser els órgans polítics els que han de yet-

llar pel compliment de Ia normativa. En cas

contlari, el Reglament a les uniyersitats, com
ha passat en alguns ajuntaments, pot no ser
res més que una declaració de bo11es intenci-
ons en un moment concret o que un mer trá-
mit, en definitiYa, paper mullat.

Al meu parer, els serveis lingüistics uni
versitaris han de fer un treball seriós de cons-
cienciació previ a qualsevol aproyació del Re-
glamen! assegurant se al máxim que I'equip
que I'ha d'adoptar l'assumeix amb totes les
seves conseqüéncies. Penso que d'aquesta ma
nera les xifres de reglaments lingüistics apro-
yats -a les universitats o a les administraci-
ons- no seran tan elevades, perd els resultats
aconseguits seran coincidents amb les previ-
sions.

Clou el rolum un darrer ar\rex, l'Iüotme
sobre la constitucionol¡tat i legdlitat de ltx ne-

cessítot de xalorar els coneixements de la llen-
gua rdtdldnd ?n Iarrés a la docincia uniacrsi
,¿ri¿ elaborat per Jaume Vernet i Llobet, Joan
Ramon Solé i Durany i Antoni Mirambell i
Abanco.

Es va encarregar la redacció d'aquest do
cument a aquest equip de ju stes per tal de
tenir arguments per poder redactar un regla
ment lingiiístic per a les universitats que no
vulnerés la llei perd que tampoc no desaprofr-
tés les possibilitats que ofereix, i el resultat en
va ser aquest acurat i complet estudi que legi-
tima els articles més polémics de la Proposta
de reglament de qué hem parlat anterior
ment.

No és cstrany que s'hagi tingut la necessi-
tat de comptar amb un estudi d'aquest tipus
per,ustiñcar la legalitat de valorar els conei
¡ements de llengua catalana del professoral,
perqué quan un reglament afecta l'accés
d urra persona a un lloc de lreLall o. més en-
cara, la continuitat en aquesta plaqa, Ies reac
tiorrr rro es lan e'perar. A ningú no omoina
gaire que la universitat o qualsevol organitza-
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ció subsütueixi un rétol en espanyol per un
en caL1lá; ara bé, quan els afectats pel canvi o

la normativa tenen nom propi, la qüestió es-

devé més complicada i Ies susceptibilitats són

a flor de pell.
Tol i tenir la llei a favor. com demostra

aquest treball, encara aYui el Consell
Interuniversitari no ha aprovat la Proposta de

reglament, ia que els vicerectors de les uni
yersitats que el componen, malgrat que estan

d'acord amb la filosofia del document, detec-

len que erisle¡\en aquestcs reÜr-éncies quan

es t¡'acla d'exigir un perfrl lingüÍstic determi-
nat al personal docent.

En relació amb aquesta qüesüó i ia per
concloure, vull sumar-me a una idea que s'ha

anat repetint, més o menys explÍcitament, en
Ies diverses pon¿ncies d'aquestes Actes: una
vegada més, i com ha succeit en altres ám-
bits, amb la Proposta de reglament els técnics
dgls serveis lingüistics han estat més agosa-

rats que els polltics responsables de la planifl
cació lingüistica. Crec que ja ha arribat l'hora
que hi hagi un canvi d'actitud d'aquest col.lec
tiu a ñ que els esforqos i la tasca dels planih-
cadors no trobin traves sinó suport en els dr-
gans de govern, per tal d'aconseguir que les

propostes dels serveis lingüÍstics esdevinguin
realment eines de normalització que constru
eixin amb fermesa Ia normalitat lingüistica
que nece§siten les nostres universitats.
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